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با  رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور 
ــت ایــن است  تأکید بر اینکه هــدف دول
که بودجه غیر تورمی بسته شود، گفت: 
تلفیق، موارد  روز گذشته در کمیسیون 
ارجاعی از طرف صحن مجلس که ناظر 
بر مــوارد اختلافی دولــت و مجلس بود، 
برطرف  حــال  در  بتدریج  و  شد  مطرح 

شدن است.
در  ایــرنــا،  بــا  گفت وگو  در  منظور  داوود 
تلفیق  کمیسیون  تغییرات  خصوص 
اظهار   ،140۳ بودجه  لایحه  در  مجلس 
کرد: به طور طبیعی نمایندگان در حین 
و  درخواست ها  بــودجــه،  لایحه  بررسی 
پیشنهادهایی از جاهای مختلفی دریافت 
پاسخگوی  نمایندگان  زیـــرا  می کنند، 
از  اعــم  موکلین  ایــن  و  هستند  موکلین 
اشخاص حقیقی یا حقوقی یا سازمان ها 
انتظاراتی دارند که ممکن است در زمان 
موضوع ها  آن  به  بودجه  لایحه  تدوین 
توجه نشده باشد؛ لذا عمدتاً نمایندگان 
این مــوارد را بررسی می کنند و اگر مورد 
تأیید قرار بگیرند به بودجه الحاق خواهد 

شد.
وی افــزود: امسال در کمیسیون تلفیق 
بودجه هم الحاقاتی داشتیم، البته نسبت 
تعداد کمتر  از نظر  به سال های گذشته 
بود، اما از نظر میزان بار مالی که ایجاد 
بود  متنابهی  نسبتاً  عددهای  می کرد، 
که این نگرانی را با هیأت رئیسه مجلس 
در  محدودیت هایی  که  کردیم  مطرح 
تأمین منابع داریم و تراز بودجه دولت با 
این الحاقات دستخوش تغییر می شود که 

باید مورد بازبینی قرار بگیرد.
 

بخش زیادی از اختلاف نظرها 
برطرف شده است

ــرد:  ــاون رئــیــس جــمــهــور تــصــریــح ک ــع م
خوشبختانه همراهی خیلی خوبی انجام 
تلفیق  کمیسیون  در  گذشته  روز  و  شد 
مواردی که از طرف صحن مجلس ارجاع 
شده بود و عمدتاً ناظر بر همین تغییرات 
و موارد اختلافی بین دولت و مجلس بود 
که تقریباً به یک جمع بندی  خیلی خوبی 
رسید و نگرانی هایی که قبلاً داشتیم، با 
این میزان از هماهنگی که بین کمیسیون 
شــده،  بــرقــرار  دولـــت  و  مجلس  تلفیق 

بتدریج در حال برطرف شدن است.
بار  مــیــزان  چــه  اینکه  ــورد  مـ در  منظور 
ــت،  ــه شـــده اس ــاف ــه اض ــودج ــه ب مــالــی ب
ــت و  بــیــان کـــرد: بـــرآوردهـــا متفاوت اس
دارد،  مفروضاتمان  محاسبه  به  بستگی 
و  بــودجــه  و  برنامه  ســازمــان  بین  البته 
اختلاف  مجلس  پــژوهــش هــای  مــرکــز 
قابل توجهی  بود، ولی درصد  نظرهایی 
بودجه  کل  به  نسبت  معتنابهی  عــدد  و 
پیشنهادی دولت، اضافه شده بود که با 
است،  انجام  حال  در  که  بازنگری هایی 
بین  خــوب  توافق  یک  به  می کنیم  فکر 

دولت و مجلس نزدیک شویم.
ــه در  ــودج رئــیــس ســـازمـــان بــرنــامــه و ب
خصوص افزایش حقوق کارمندان و اینکه 
نگاهی شکل گرفته بود که دولت مخالف 
گفت:  ــت،  اس کارکنان  حقوق  افــزایــش 
افزایش حقوق و دستمزد باید متناسب 
با ظرفیت های تامین مالی باشد و هدف 
دولــت ایــن اســت که بودجه غیر تورمی 

بسته شود.
راضی  ــردم  م قطعاً  داد:  توضیح  منظور 
نخواهند بود که میزان حقوق و دستمزد 
تورمی  روش هـــای  از  ــا  ام ببریم،  ــالا  ب را 
با استفاده  یا  ــای قرضه ای  مانند روش ه
بخواهیم  بانکی  نظام  ظرفیت های  از 
کسری بودجه دولت را تأمین کنیم، زیرا 
درنهایت اثر تورم بیشتر می شود و افزایش 

حقوق را خنثی می کند.

 موافقت دولت با افزایش
۲۰ درصدی حقوق

کمیسیون تلفیق در 
حال اصلاح مصوبات 

مورد اختلاف است

عــدم  دلیــل  بــه  گذشــته  ســال های  در 
سرمایه گذاری در حوزه ارتباطات و سرکوب 
تعرفه ای که صــورت گرفتــه، اپراتورها دچار 
مشکلاتی در توسعه شبکه خود شده اند که 
این امر کاهش کیفیت شبکه و پایداری آن 

را به دنبال خواهد داشت.

کاهش شدید قدرت سرمایه گذاری 
اپراتورها

اپراتورهــای ارتباطــی طی ماه های گذشــته 
خدمــات  تعرفــه  افزایــش  درخواســت 
تنظیــم  ســازمان  بــه  بارهــا  را  اینترنــت 
مطــرح  رادیویــی  ارتباطــات  و  مقــررات 
کرده انــد. آنهــا پیــش از ایــن بارهــا اعــلام 
کردنــد بــرای دسترســی کاربران شــان بــه 
اینترنــت پرســرعت و باکیفیــت و امن نیاز 
به ســرمایه گذاری در این بخش دارند و اگر 
افزایش تعرفه صورت نگیرد، دیگر نمی توان 
با تجهیزات و امکانات فنی موجود اینترنت 

با کیفیت در اختیار مردم قرار داد. 
ماجرا تا آنجا پیش رفت کــه مدیران عامل 
هشــت اپراتــور ارتباطی )ثابــت و ســیار( با 
امضای نامه ای به رئیس جمهور خواســتار 
اینترنــت  تعرفــه  صددرصــدی  افزایــش 
شدند. آنها در این نامه عدم تناسب توسعه 
زیرساخت ارتباطی مورد نیاز برای پشتیبانی 
از اقتصاد دیجیتال، عدم تناســب افزایش 
تعرفــه بــا افزایش هزینه هــای نگهــداری و 
توسعه شبکه در ســنوات گذشته، کاهش 
اپراتورهــا،  ســرمایه گذاری  قــدرت  شــدید 
افزایش نرخ ارز در ســالیان گذشــته، نبود 
منابــع مــورد نیــاز بــرای ســرمایه گذاری در 
فناوری هــای جدیــد مانند اینترنت نســل 
پنجــم و... را از مهم ترین دلایــل خود برای 
درخواســت این افزایــش دو برابــری تعرفه 

اینترنت عنوان کرده اند.

شروط در مقابل افزایش تعرفه پذیرفته 
شد

در نهایــت اپراتورهای ارتباطی بــا حضور در 
ســازمان تنظیم مقررات شــروط مورد نظر 
این سازمان را پذیرفته اند تا در ازای افزایش 
سایت های نسل پنجم به 10 درصد تا پایان 
ســال 140۳، افزایش پوشــش نسل چهارم 
در کشــور به ۹۶ درصــد تا پایان ســال 140۳ 
و افزایــش ۳0 درصــدی میانگیــن ســرعت 
اینترنــت در ۶ مــاه آینــده، بتواننــد تعرفــه 
اینترنــت را تــا ســقف ۳4 درصــد افزایــش 

دهند.
اوایل دی ماه خبر افزایش تعرفه بسته های 
اینترنت منتشــر شــد و پس از آن سازمان 
رادیویــی  ارتباطــات  و  مقــررات  تنظیــم 
اعلام کــرد اپراتورها باید به صورت شــفاف 
و با انتشــار جدول مقایســه ای به تشــریح 

جزئیــات مربــوط بــه افزایش تعرفــه خود 
بپردازند. بر اســاس توافقی که میان وزارت 
ارتباطــات و اپراتورهــا صــورت گرفــت، آنها 
متعهد شــدند تمــام درآمدی کــه از طریق 
افزایش تعرفه به دســت می آوردند را صرف 
توســعه شــبکه خود کننــد. عــلاوه بــر آن 
وزارت ارتباطــات بــه اپراتورها تذکــر داد که 
اجازه حذف هیچ کدام از بســته های خود 
را ندارنــد و افزایــش ۳4 درصــدی تعرفــه 

اینترنت شامل ترافیک داخلی نیست.
روز گذشــته -۳ بهمن ماه- مدیــران عامل 
اپراتورهای ثابت و سیار کشــور در نشست 
خبــری »بررســی و تبــادل نظــر پیرامــون 
انجام تعهدات اپراتورها برای بهبود کیفیت 
اینترنــت باتوجه به تغییرات تعرفــه ای« که 
با حضــور »امیر لاجــوردی« قائم مقــام وزیر 
ارتباطات برگزار شــد به تشــریح مشکلات 
عمده ای کــه در این ســال ها بــا آن مواجه 
بــه ســرانجام رســیدن  از  مانــع  و  بودنــد 
برنامه هــای توســعه ای آنهــا شــده اســت، 

پرداختند.

بهبود شبکه ارتباطی نیازمند 
سرمایه گذاری جدی تر است

آرنــد«  عباســی  »بیــژن  نشســت  ایــن  در 
مدیرعامل اپراتور ایرانســل گفت: در چند 
سال اخیر استفاده جدی مردم از اینترنت 
افزایش یافته اســت. پیش بینــی اپراتورها 
بــرای توســعه شــبکه تــا حــدی توانســت 
پاسخگوی نیاز کاربران باشد اما با افزایش 
اســتفاده از اینترنت، ظرفیت هــا تا حدی 
پر شــد. برای رفع این مسأله نیازمند تغییر 

برنامه های خود بودیم.
وی با تأکید بر اینکــه وزارت ارتباطات تمام 
تلاش خود را کرد تا در توسعه زیرساخت ها 
به اپراتورها کمــک کند، گفت: بــا افزایش 
هزینه هایی که در چند ســال اخیــر اتفاق 
افتاده، اپراتورها برای بهبود شبکه نیازمند 

سرمایه گذاری جدی تر هستند.

درآمد حاصل از افزایش تعرفه، صرف 
توسعه می شود

»حمیــد بهــروزی« معــاون فنــی و توســعه 
شــبکه اپراتــور همــراه اول بــا بیــان اینکــه 
اپراتورها در چند ســال اخیر افزایش تعرفه 
نداشتند، تصریح کرد: اگر به طور میانگین 
ســالی۳0 درصــد افزایــش تعرفــه اینترنت 
اعمــال می شــد می توانســتیم در همیــن 
حد ســرمایه گذاری کنیم و توسعه شبکه را 
پیش ببریم. باید بــه این نکته توجه کنیم 
که هزینه اپراتورها دلاری است اما اینترنت 
را به ریال می فروشــند و درآمدشــان ریالی 
می شــود. اگــر قیمــت دلار افزایــش پیــدا 
نمی کرد ما نیز افزایش تعرفه ای را خواستار 
نبودیم. اگر افزایش تعرفه ها به نسبت نرخ 
تورم صورت نگیرد باید منتظر این باشــیم 
که مثلاً به کاربــران اعلام کنیم کــه در این 
ســاعات از شــبانه روز، ســرعت اینترنت با 

کندی مواجه می شود.
بهروزی تصریح کرد: متعهد شده ایم که کل 
درآمدی که از افزایــش تعرفه اخیر حاصل 
می شود را برای توسعه زیرساخت های خود 
هزینه کنیم و ایــن مازاد بر ســرمایه گذاری 
است که از قبل برای توسعه زیرساخت ها 
در نظــر گرفتــه بودیــم. در میــان مدیران 
عامــل اپراتورهایــی کــه در جلســه حضور 
داشتند، اپراتورهای ثابت گلایه بیشتری از 
عدم سرمایه گذاری در ســال های گذشته 
داشــتند. 2 دهه غفلت در ســرمایه گذاری 
اینترنت ثابت که باعث شــده ضریب نفوذ 
این فناوری در کشــور روی یــک خط صاف 
حرکــت کنــد و افزایــش آنچنانی نداشــته 

باشد.
یکــی از اقدامــات مهــم وزارت ارتباطــات 
دولت ســیزدهم که نتیجه آن را در طولانی 
مدت روی بستر اینترنت ثابت، نسل پنجم 
اینترنت، اینترنت اشیا و فناوری های جدید 
خواهیــم دید، ایجــاد 20 میلیون پوشــش 

فیبرنوری برای منازل و کسب و کارها است.

دولت برای توسعه فیبرنوری وارد یک 
کار پرچالش، هزینه بر و سخت شد

توســعه فیبرنــوری از آن دســت کارهــای 
سخت، هزینه بر و پر چالش است که کمتر 
دولتی به سمت آن قدم برمی دارد، اما وزیر 
ارتباطــات از روز نخســت حضــور خــود در 
وزارتخانه متعهد شد تا پایان دولت برای 20 
میلیون خانوار در کشور پوشش فیبرنوری 
ایجاد کند و کاری که تمام کشورها با صرف 
یک دهه وقت انجام داده اند را ظرف مدت 

چهار سال به پایان برساند.
»ایمــان میــری« مدیرعامل »هــای وب« از 
مدیران عامــل اپراتورهای ثابــت حاضر در 
این جلســه بود کــه اعــلام کــرد در 2 دهه 
گذشــته ســرمایه گذاری در اپراتــور ثابــت 
رخ نــداده و همیــن مســأله باعــث شــده 
بیشترین ترافیک اینترنت بر دوش شبکه 
ســیار باشــد. وی افزود: در حوزه اینترنت 
ثابت شبکه هایی که نیاز بوده ایجاد نشده 
است. اتفاق مهمی که در دولت سیزدهم 
به وقوع پیوســته، تغییر نگاه مســئولان به 
حوزه اینترنــت ثابت اســت و توســعه این 
شــبکه به عنــوان بالاتریــن اولویــت حوزه 

ارتباطات در نظر گرفته شده است.
میری تصریــح کرد: از پنج ســال گذشــته 
قیمــت همه چیــز چندبرابر شــده اســت 
درحالی که در تعرفه اینترنت هیچ اتفاقی 
رخ نداده اســت. باید صادقانه این نکته را 
مطرح کنیــم که اگر همگــی کمک نکنیم 
وضعیــت حــوزه ارتباطــات هــر روز بدتــر 
خواهد شد. علاوه بر مسائل مالی، برخی 
از نخبگان و نیروی انســانی را نیز از دست 
داده ایم چرا که اوضاع منابــع ورودی برای 

تأمین این نیروها مناسب نیست.
»حســن شانه ســاززاده« مدیرعامل اپراتور 
شــاتل با بیان اینکه بیشــترین تجهیزات 

اپراتورها از خارج از کشــور تأمین می شود 
و هزینه آنها در پنج سال گذشته، چندبرابر 
 ADSL شــده اســت، گفت: بعد از فناوری
در حوزه اینترنت ثابت، ما شــاهد توســعه 
دیگــری نبودیم و ســرمایه گذاری حداقلی 
در بســتر این فناوری انجام شــده اســت. 
بــا اقدامــات دولــت ســیزدهم در حــوزه 
فیبرنــوری، توســعه اینترنت ثابت شــروع 
شده است. با اینکه نرخ بازگشت سرمایه 
این پروژه ملی تا 10 ســال طول می کشد اما 
دولت تصمیم گرفت در این مسیر حرکت 

کند.
حــوزه  در  ســرمایه گذاری  بــا  افــزود:  وی 
فیبرنــوری انتظــار داریم نیمــی از ترافیک 
شبکه ســیار به شــبکه ثابت منتقل شود 
تا کیفیت شبکه ســیار بهبود یابد و توازنی 
میان اســتفاده از اینترنت ثابت و سیار به 

وجود بیاید.

افزایش هزینه سرمایه انسانی 16 برابر 
شده است

مدیرعامــل  یوســفی زاده«،  »محمدعلــی 
اپراتور ثابت آسیاتک در ادامه این نشست 
به مقایســه هزینه برخی از الزامات توسعه 
صنعــت ارتباطات پرداخــت و گفــت: از ۵ 
سال قبل تا امروز، افزایش 1۶ برابری هزینه 
سرمایه انسانی را شاهد بودیم. بحث دیگر 
افزایش هزینه برق اســت که در این بازه ۵ 

ساله به هشت برابر رسیده است.
یوســفی زاده خاطرنشــان کــرد: در بخش 

تأمین اینترنت وزارت ارتباطات با تغییری 
که در نــرخ اینترنت زیرســاخت داشــته، 
توانسته از اپراتورها حمایت کند. وزارتخانه 
قیمت اینترنت زیرساخت برای اپراتورها را 
4 درصد کاهش داده است. این حمایت ها 
صورت گرفته اســت اما ۳4 درصد افزایش 
تعرفــه حتــی تــورم 2 ســال گذشــته را نیز 
پوشــش نمی دهد؛ اما ما به عنــوان اپراتور 
تصمیم گرفتیم بــا همین افزایــش تعرفه 

توسعه را آغاز کنیم.

اقتصاد کشور در گرو کیفیت شبکه 
ارتباطات

در ادامــه »حســین مــلازاده« مدیرعامــل 
رایتــل تصریــح کــرد: اینترنــت به ابــزاری 
تبدیل شــده که غیــر از کاربــران عمومی، 
بخش هــای عمــده صنعــت و خدمــات از 
آن اســتفاده می کنند. اگر کیفیت شــبکه 
ارتباطــات ما حفــظ نشــود کل اقتصــاد از 
شــبکه بانکی گرفته تا حمل ونقل متضرر 

می شوند.
وی تصریــح کــرد: اگر فقــط نــرخ افزایش 
منابــع انســانی در ایــن ســال ها را در نظر 
بگیریم، باید افزایش تعرفه بیشــتری رخ 
می داد. ســهامدارن ما در تمامی مجامعی 
که برگزار می کنیــم به این نکتــه اعتراض 
می کنند که به نسبت سرمایه گذاری نرخ 
ســود مناســبی دریافت نمی کنند. این در 
هیچ صنعتی قابل قبول نیست. تمام اینها 
باعث می شــود که اپراتور از توســعه شبکه 

وضعیت صنعت ارتباطات از زبان مدیران اپراتورها

 عواقب غفلت دولت گذشته 
از توسعه اینترنت

عقب بماند و کاربر کیفیتی که نیــاز دارد را 
به دست نیاورد. 

میزان سرمایه گذاری اپراتورها بشدت 
کاهش یافته است

»بررســی  نشســت  در  لاجــوردی«  »امیــر 
و تبــادل نظــر پیرامــون انجــام تعهــدات 
اپراتورها بــرای بهبــود کیفیــت اینترنت با 
توجه بــه تغییــرات تعرفه ای« کــه با حضور 
مدیران عامــل اپراتورهای ســیار و برخی از 
اپراتورهای ثابت برگزار شــد، گفت: بهبود 
ارتباطــات جــزو وظایــف وزارت  کیفیــت 
ارتباطات و سازمان تنظیم مقررات است. 
هــدف وزارت ارتباطــات ایــن اســت کــه تا 
پایان دولــت بتوانیم 20 میلیون پوشــش 
فیبرنوری برای خانوارها ایجاد کنیم. انجام 
ایــن کار در کشــورهای کوچکتــر از ایــران 
10 ســال طول کشیده اســت. با همکاری و 
همراهی اپراتورها این پروژه بزرگ را تا پایان 
دولت به نتیجــه خواهیم رســاند. تا پایان 
امسال پوشش به هشــت میلیون خواهد 
رســید و اکنون بیش از ۵ میلیون 200 هزار 

پوشش ایجاد شده است.
رئیس رگولاتــوری با تأکید بر اینکه توســعه 
شــبکه مبتنی بر نســل پنجــم اینترنــت از 
دیگر مســائلی اســت که با جدیــت دنبال 
فرکانســی  باندهــای  گفــت:  می شــود، 
۳۶00 تــا ۳800 را پس از ســال ها بــه مزایده 
اپراتورهــای  اختیــار  در  را  آن  و  گذاشــته 
ســیار قرار خواهیم داد تا به موازات شبکه 
ثابت، شبکه ســیار نیز توســعه پیدا کند و 
با تنظیم گری کاری کنیم تا بــار اینترنت از 
شــبکه ســیار به شــبکه ثابت انتقال داده 
شــود. با این اتفــاق کیفیــت هر 2 شــبکه 

ارتباطی کشور بهبود پیدا می کند.
وی افــزود: ســه اپراتور ســیار در ســال ۹۶ 
مجموعاً 1۳00 میلیون دلار ســرمایه گذاری 
داشتند که این عدد در 1401 به ۵80 میلیون 
دلار رسید. روند کاهش ســرمایه گذاری در 
این بخش کاملاً مشــهود اســت. از طرفی 
دیگر نیز ســهم بخش ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات از تولید ناخالص ما نیز مشخص 

است و باید در این حوزه نیز تدبیر شود.
لاجوردی با بیان اینکــه آخرین نرخ گذاری 
حــوزه پیامــک موبایــل ســال 8۹، مکالمه 
همــراه ســال ۹2، مکالمه ثابت ســال ۹۵، 
داده همراه ســال ۹۵ و داده ثابت ســال ۹۶ 
بوده است، افزود: وزارت ارتباطات معتقد 
اســت که افزایــش قیمــت باید با شــرایط 
توسعه ای همراه باشد. افزایش سایت های 
نســل پنجم اینترنت بــه 10 درصد تــا پایان 
ســال 140۳، افزایش پوشش نسل چهارم 
در کشــور به ۹۶ درصد تا پایان سال 140۳ و 
افزایش ۳0 درصدی میانگین سرعت در ۶ 
ماه آینده جزو مهم ترین شــروط پذیرفته 

شده توسط اپراتورهای ارتباطی است.
وی تأکیــد کــرد: عــدم حــذف بســته های 
ترافیــک  قیمــت  تغییــر  عــدم  موجــود، 
داخلــی و ارائــه 12 گیگ اینترنــت هدیه به 
عموم مردم نیز از دیگر تعهــدات اپراتورها 
صــورت  بــه  ارتباطــات  وزارت  در  اســت. 
لحظه ای میزان توســعه اپراتورهــا و بهبود 

شاخص های ارتباطی را رصد می کنیم.

گزارش جدید ایسپا نشان می دهد

نمره قبولی مردم به پیام رسان های 
داخلی

نتایج نظرسنجی جدید مرکز افکارسنجی 
دانشجویان ایران )ایسپا( از میزان استفاده ایرانی ها 

از پیام رسان ها و رسانه های اجتماعی تا پایان دی ماه 
سال جاری، گویای یک جهش پنج برابری استفاده 

مردم از پلتفرم های داخلی است. به گزارش روزنامه 
ایران، اگرچه آمار میزان استفاده از پیام رسان های 

کشور، همواره از سوی مدیران وزارت ارتباطات به 
شکل دوره ای گزارش می شد و نشان از افزایش 

کاربران آنها داشت، اما گزارش اخیر مرکز ایسپا نیز تأییدی بر اقبال مردم به خدمات دهندگان پیام رسان های کشور بود. برخی از 
نقاط برجسته در گزارش آماری ایسپا نشان می دهد، سهم کاربران پیام رسان واتس اپ در ایران از 71 درصد در تیرماه سال 1400 با 
سقوط شدید نزدیک به ۵0 درصدی به ۳۵ درصد در دی ماه سال جاری رسیده است. به عبارت دیگر تعداد کاربران این پیام رسان 

خارجی، همزمان با رشد و حمایت از پیام رسان های داخلی، نصف شده است که این افت بی سابقه در مدت مذکور، با وجود 
آمارهای ادعا شده از میزان دسترسی به فیلترشکن ها در تناقض بوده و نشان از رضایت کاربران ایرانی در اقبال به پیام رسان های 

داخلی در رفع نیازهایشان دارد.
نکته جالب توجه دیگر در گزارش ایسپا که به سیر نزولی کاربران اینستاگرام در ایران باز می گردد، این است که سهم ۵۳ درصدی این 

پلتفرم خارجی در تیرماه سال جاری به 4۶.۵ درصد افت کرده است. بر اساس آمارهای ایسپا، از سوی دیگر و در همین مقطع زمانی، 
یعنی آغاز به کار دولت سیزدهم )تیرماه سال 1400( تاکنون، که سهم سکوهای خارجی با چرخش کاربران ایرانی به سمت نمونه های 
داخلی رو به کاهش بود، شاهد جهش های ۳ تا 8 برابری کاربران پیام رسان ها و سکوهای کشورمان بودیم. به شکل دقیق تر این آمار 

نشان می دهد، سهم پیام رسان ایتا از ۳ درصد در سال 1400 به بیش از 2۵ درصد رسیده که گویای رشد 8 برابری است. روبیکا نیز در 
همین مقطع توانست سهم خود را از 8.۶ درصد با یک جهش حدود ۳ برابری به بیش از 24 درصد برساند. البته این آمارها نیازمند 

تحلیل است چراکه به هر حال این تغییرات در سهم بازار داغ رقابت میان پیام رسان های داخلی و خارجی، به شکل تصادفی رخ 
نداده و اگر سطح ارائه خدمات آنها نامطلوب بود، قطعاً شاهد موفقیت سکوهای بومی نبودیم.

به عبارت دیگر خدمات مطلوب، کیفیت، سرعت، امنیت، تعرفه و نکته مهم تر پایداری در ارائه خدمات، در کنار سیاست های 
حمایتی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات از این زیرساخت منجر شد تا مردم به پیام رسان های داخلی که حاصل زحمات 

شبانه روزی فرزندان خودشان است، نمره قبولی بدهند.
این در حالی است که از آغاز به کار دولت سیزدهم و حمایت های جدی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات از رشد و توسعه 

خدمات دهندگان داخلی، آمارها نشان می دهد با اقدامات و برنامه های وزارت ارتباطات از جمله در اتصال متقابل میان 
پیام رسان های داخلی، تسهیلات تعرفه ای و دیگر طرح  ها و هم اینکه ده ها میلیون کاربر به استفاده از این خدمات مشغول هستند و 

نیازهای خود را با استفاده از پیام رسان های بومی رفع می کنند، آهنگ این رشد مثبت همچنان ادامه دارد.

ـــرش بـ


